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Lindome-sagen i reprise


Af kriminalinspektör Christer Jansson, Länskriminalen, Karlstad.



Den 30. marts 2012 klokken 12.43 ringer en mand til alarmcentralen og fortæller, at der ”skal ligge en mand på gulvet i en lejlighed i alkoholikerhuset”. Adressen er Gläntstigen i området Annelund i Säffle. Han siger, at han ikke ved, om manden er i live. En af hans venner har ringet til ham. Der skal sendes en ambulance, og så siger manden, ”at det haster ikke ”. Han vil ikke forbindes med politiet.



Gerningsstedet

Da ambulancen ankom til stedet, lå der en død mand i lejligheden på første sal. Den aktuelle lejlighed er en lille etværelses med et lille køkken, toilet og en lille entre. Værelset, hvor det hele er foregået, er cirka 18 kvadratmeter. Den døde var blodig og lå på ryggen ved siden af en sovesofa. Han havde tydeligvis været udsat for vold. Der var en stor blodpøl i sovesofaen. Der var også blod flere steder på gulv og vægge.

Kort efter ankom politiet. Raymond og Nina var også i lejligheden. De boede i lejligheden og havde kun boet der i nogle uger. De var blevet smidt ud fra deres tidligere lejlighed på grund af deres larmende levevis med druk og ballade.

På et tidligt tidspunkt fik politiet også at vide, at der havde været endnu en mand i lejligheden, nemlig Dick, der bor i nærheden.



Offeret

Jerry Eriksson, 51 år, var enlig og boede i en lejlighed i Säffle. Han var misbruger, men ifølge flere havde han ”taget sig sammen” og havde fået lidt styr på sit liv i den sidste tid. Ifølge alle oplysninger var han ingen voldsmand, men kunne, når han var fuld, være ”drillende”.



De første afhøringer af de mistænkte Nina

Nina fortalte en af de første politifolk, at hun, Raymond, Dick og Jerry havde drukket sammen om aftenen og natten. Nina sagde, at hun var blevet så fuld, at hun ikke kunne huske noget. Hun kunne dog huske, at Dick var kommet, havde kaldt Jerry for en ”stikker” og derefter slået ham. Dick skyndte sig væk, og Raymond og Nina troede, at Jerry ”sov”. Nina fortalte, at hun selv var faldet i søvn kort efter.



Raymond

Raymond fortalte en anden politimand, at Dick havde været i lejligheden dagen før og havde mishandlet Jerry. Raymond havde været fuld, så han kunne ikke huske ret meget andet end, at Dick havde sagt til Jerry, at han var en ”stikker”, hvorefter han havde slået ham. Raymond sagde, at han var faldet i søvn og først var vågnet kort før, ambulancen kom.



Dick

Dick fortalte, at han havde været på vej hjem, da han kom forbi Gläntstigen og så, at der var lys i et vindue. Han bankede på, og en norsk kvinde i 40’erne åbnede døren. Dick havde aldrig set kvinden før. Raymonds stemme lød inde fra lejligheden, og Dick blev lukket ind. Cirka et kvarter senere kom Jerry. Jerry havde en flaske spiritus med. Dick og Jerry kendte hinanden, og de talte om en tidligere episode, hvor politiet havde taget Dick for spirituskørsel.

Nina råbte pludselig ”satans stikker” og greb en halv meter lang kæp, som hun flere gang slog Jerry i hovedet med. Jerry forsøgte at forsvare sig ved at holde armene op foran sig. Dick så, at Jerry havde blod i ansigtet og i baghovedet. Jerry fik det dårligt og sagde, at han ville gå hjem. Dick bad ham gå ud på toilettet og vaske sig.

Da Nina satte sig ned, sagde hun noget i retning af, at ”jeg har dræbt før og siddet i fængsel for det”. Raymond gjorde ikke noget, men sad bare og så på. Dick forlod lejligheden, fordi han var bange for, hvad Nina kunne finde på. Dick følte sig fuld, men mener, at han kan huske alt. Dick havde et automatisk lys i entreen, og det blev slukket ved midnat. Det lyste, da han kom hjem, og han mente derfor, at han var hjemme inden da. Han fik det dog dårligt, da han kom hjem, fordi han havde drukket, selv om han var på antabus. Dick satte sig i badekarret og kastede op. Han sad der lidt og tog derefter et brusebad.



Forudsætninger

Et mord med gode forudsætninger for at kunne opklares begyndte med, at to af de mulige gerningsmænd sagde, at de var faldet i søvn og ikke kunne huske noget samt en tredje, der påstod at have forladt lejligheden kort efter, at balladen begyndte. De afviste alle tre at have begået forbrydelsen og skød skylden på hinanden. Politiet blev klar over, at det kunne blive en ny ”Lindome-sag”, det vil sige, at ingen ville blive dømt for mordet.



Blodbilledanalyse Forudsætninger for en blodbilledanalyse

Det fremgik af undersøgelser samt af billeder fra obduktionen af Jerry Eriksson, at han havde horisontale skarpkantede kvæstelser i baghovedet men ingen frakturer. Liget var stort set tømt for blod. Der var afværgeskader på hænder og arme. Hoved og hår var blodigt.



Sammenfatning af undersøgelser og resultat


	På sengen var der en stor blodpøl men ingen blodpletter.


	På tv-bænken var der meget blod og også hår i blodet. Der var tusindvis af blodpletter på hele tvbænken, og de fleste af pletterne var små, hvilket tydede på voldsom vold.


	På væggen mellem tv-bænk og hylde var der afsat/ aftørret blod i nedadgående retning. Der var hår og størknet blod. Der var blodpletter på reolen og på væggen over for sengens fodende. Reolen var blevet flyttet, efter at der var sprøjtet blod på den og på væggen.




Konklusion


	Blodpølen på sengen og manglende blodpletter viste, at Jerry Eriksson havde ligget stillet og blødt der.


	Blodpletterne på tv-bænken tydede på voldsom vold. Der var hår og spor efter hår, der havde været i kontakt med bænkens to nederste, venstre hylder. Blodbilledet/pletterne viste, at Jerrys hoved var dunket mod kanten af tv-bænken og de to nederste, venstre hylder.


	Blodbillederne på væggen mellem tv-bænk og reol viste, at Jerrys blodige hoved havde været i kontakt med væggen og derefter gledet ned mod gulvet.


	Blodpletterne på reolen og væggen bag reolen over for sengens fodende er startet mellem reol og seng og cirka 40-100 cm over gulvniveau. Pletterne er forventelige, hvis Jerry er blevet slået eller sparket i sit blodige hoved, mens han var i bevægelse både horisontalt og vertikalt foran reolen.


	Når begivenhedernes rækkefølge skulle vurderes, kunne det konstateres, at Jerry blev fundet på gulvet ved sengen. Blodpølen i sengen skyldtes voldsomt blødende kvæstelser i Jerrys hoved, efter at hans hoved havde været udsat for voldsom vold. Det er en rimelig vurdering, at blodpletterne på tvbænken var initiale.




Dødsårsagen – retsmedicinerens konklusion

Fundene ved obduktionen talte for, at dødsårsagen skyldtes kvæstelserne i hovedet, der medførte, at Jerry forblødte. En hjerneskade kunne måske have haft en medvirkende betydning. Fundene talte for, at døden var forårsaget af en udenforstående.

På spørgsmålet om, hvornår Jerry var blevet tilføjet de dødelige kvæstelser, fandt retsmedicineren, at det ville tage mindst en halv time, måske mere, men ikke flere timer at miste så meget blod, at det medførte døden. Da politiets tekniker ankom ved 14.30-tiden, var dødsstivheden ikke helt indtrådt. Da undersøgelsen var slut ved 17-tiden var dødsstivheden mere fuldkommen. Fuld dødsstivhed indtræder som regel i løbet af 8-12 timer ved normal rumtemperatur. På baggrund af disse oplysninger skulle den dødelige vold være blevet påført ud på morgenen den 30. marts.



Kontrol af mobiltelefoner

Anmelderen oplyste, at det var Raymond, der havde ringet til ham. Da Raymonds mobiltelefon blev kontrolleret, viste det sig, at han havde ringet til anmelderen allerede klokken 08.54. Opringningen blev ikke besvaret. Der blev foretaget endnu en opringning et minut senere uden resultat. Anmelderen har bekræftet disse opringninger. Han hørte telefonen ringe, men tog den ikke, fordi han var træt.

Under afhøringerne havde Raymond oplyst, at han sov indtil frokost, til kort før ambulancen ankom. Raymond kunne ikke forklare opringningerne til anmelderen. Politiet fandt det usandsynligt, at Raymond havde sovet ved bordet, var vågnet, tastet et mobilnummer uden at se den døde Jerry Eriksson, der lå ved hans fødder. Raymond kom aldrig med en troværdig forklaring på dette. Han havde altså været vågen før klokken 08.54 uden at slå alarm. Først flere timer senere, klokken 12.40, ringede han til kammeraten, som så ringede til alarmcentralen.



Fortsatte afhøringer af de mistænkte Nina

Hun fortalte i de efterfølgende afhøringer, at hun og Raymond havde været i lejligheden, hvor de havde drukket. Dick, som hun ikke tidligere havde set, kom på besøg. De sad og snakkede og drak. Senere kom Jerry, som hun kendte af udseende. Hun kunne ikke huske hvor lang tid efter Dick, Jerry kom. Nina kunne huske, at Dick lidt efter kaldte Jerry for en ”stikker”, og at Dick slog Jerry, så han landede på gulvet. Nina så ikke, hvor slaget ramte, fordi Dick stod med ryggen til hende og skyggede for Jerry.

Nina ved ikke, hvad der skete med Jerry, og hun fortsatte med at drikke. Hendes næste erindring er, at hun vågnede på sovesofaen ved siden en stor blodpøl. Hun vækkede Raymond, der lå på den mindre seng, og så derefter Jerry, der lå død på gulvet på den anden side af sengen.. Jerry var helt ”smadret” i ansigtet, og med det mener hun blodig. Raymond ringede, og hun troede, at han tilkaldte en ambulance.

Nina blev konfronteret med Raymonds oplysninger om, at hun havde siddet på Jerry og slået ham mange gange i hovedet. Nina kunne ikke huske det og ved ikke, hvorfor han havde sagt det. Hun undrede sig også over, at to voksne mænd ikke havde grebet ind.



Det viste sig, at Nina havde blod fra Jerry på både sin trøje og sine bukser. Hun kunne ikke forklare det, men sagde, at når der var så meget blod i lejligheden, var det ikke så mærkeligt, at man fik det på sig.



Raymond

Raymond fortalte, at han og Nina torsdag den 29. marts havde købt tre hele flasker spiritus. De tog hjem og begyndte at drikke. I løbet af aftenen kom Dick på besøg. Dick blev inviteret på noget at drikke, og de sad og snakkede. Pludselig kom Jerry ind i lejligheden. Raymond blev mere og mere fuld, og han lå halvt ind over bordet. Raymond hørte, at Dick pludselig blev ”satans irriteret” og sagde ”din satans stikker”. Raymond hørte, at der lød et brag, men så ikke, hvad der skete. Han tænkte, at Jerry måske havde fået tæv. Derefter faldt Raymond i søvn og fortalte, at han først vågnede ved 12-tiden den næste dag, stadig halvt liggende ind over bordet.

Da Raymond så Jerry, vækkede han Nina og ringede til sin kammerat, der tilkaldte en ambulance. Raymond kunne ikke huske, hvad han sagde til kammeraten. Raymond fik at vide, at man kunne se, hvordan hans mobil var blevet benyttet, og at han allerede havde ringet til sin kammerat klokken 08.54. Raymond fastholdt, at han ikke kunne huske det.

Raymond blev bedt om at fortælle sandheden, og da han havde talt med sin forsvarer, kom han med en ny forklaring. Raymond fastholdt, at Dick havde kaldt Jerry for ”stikker” og havde slået ham. Raymond kunne også huske, at Nina havde siddet overskrævs på Jerry og slået ham ”som ind i helvede”. Raymond faldt i søvn og var først vågnet dagen efter. Han kunne ikke gøre rede for, hvad der var foregået i de tre timer om formiddagen, fra den første opringning og indtil han fik fat i kammeraten. Raymond blev spurgt, hvordan Nina var, når hun var fuld. Han svarede, at ”hun blev livsfarlig, hun havde overhovedet ingen hæmninger”. Raymond fortalte, at det også var gået ud over ham. På et tidspunkt var han blevet skåret i halsen, så ”blodet sprøjtede”.

Ved næste afhøring fortalte Raymond, at Nina tidligere på ugen havde skåret ham med en kniv i hovedet og stukket ham i næsen med en gaffel.

Da han vågnede og så Jerry ligge død og Nina sidde helt rolig og ikke fortrække en mine og havde det der ”djævelske blik”, var han blevet bange for Nina og havde ikke turde gøre noget. Raymond sagde også, at Nina havde indrømmet, at det var hende, der havde slået Jerry ihjel. Raymond kunne også huske, at Nina havde råbt noget i retning af ”skal du sætte mig fast”, da han talte med kammeraten, der tilkaldte ambulancen. Raymond havde råbt ”idiot eller satans morder” til hende.



Dick

Under de fortsatte afhøringer fastholdt Dick, at han og de tre andre havde været i lejligheden, da Nina overfaldt Jerry, først med et boldtræ for derefter at sætte sig overskrævs på ham og slå med hænderne, mens hun råbte, at hun ville slå ham ihjel. Da Nina overfaldt Jerry, havde han siddet ved siden af Raymond på sovesofaen. Raymond gjorde ikke noget for at hjælpe Jerry. Dick turde heller ikke gøre noget, fordi Nina havde et boldtræ.

Dick sagde, at Nina var helt hysterisk og havde råbt, at hun havde siddet i fængsel i Norge for mord. Dick bestemte sig for at forlade lejligheden og forsøgte at få Jerry med, men han havde vinket afværgende. Nina forsøgte også at få Dick til at blive. Dick ved ikke hvorfor, men han gik hjem.



Underrettens vurdering

Bevissituationen var sådan, at der var en række omstændigheder, der hobede sig op, men bortset fra, hvad de selv fortalte, var der ingen beviser, der pegede på hvem, der havde gjort hvad. Anklagen blev opbygget, som om de tiltalte havde begået handlingen i fællesskab og i fælles forståelse. Der var intet, der bekræftede dette, og Jerry og Dick var tilsyneladende tilfældigt og hver for sig havnet i lejligheden. Der var heller ingen vidneudsagn, der bekræftede en fælles forståelse. Det kan ganske vist opstå i selve situationen, men ingen af de involverede havde antydet noget i den retning.

Deres grad af fuldskab mentes også at have påvirket deres troværdighed i negativ retning. Deres oplysninger om andres ageren skulle også tages med stort forbehold.

Underretten fandt det bekræftet, at Jerry Eriksson, havde været udsat for den type vold, som anklageren oplyste, og at disse kvæstelser havde forårsaget hans død. Det blev også betragtet som klarlagt, at Jerrys hoved havde ramt tv-bænken, og at disse kvæstelser havde medført, at han forblødte i sengen. Derefter var liget blevet anbragt på gulvet, hvor det lå, da ambulance og politi ankom.

Underretten fandt, at mindst en af de tiltalte, var skyldig i Jerrys død. Det blev derimod ikke anset som bekræftet, at en af de tiltalte, der nægtede, havde udøvet den vold, som de andre medtiltalte påstod. Det blev heller ikke anset for bekræftet, at en af de tre havde været medgerningsmand. Raymonds og Ninas oplysninger om, at Dick havde slået Jerry, så han var faldet om på gulvet, kunne heller ikke bekræftes. Heller ikke Raymond og Dicks oplysninger om, at Nina havde slået Jerry med et boldtræ, med hænderne og havde dunket Jerrys hoved mod et møbel, blev anset som bekræftet. Underretten i Värmland fandt derfor ikke, at tiltalen kunne opretholdes.



Vores reaktion på dommen

Dommen blev modtaget med overraskelse og bestyrtelse, og frygten fra indledningen blev bekræftet. Mindst en af de tiltalte havde dræbt Jerry, men ingen blev straffet. Jeg og mine kolleger, Torbjörn Gustafsson og Mathias Falknäs, der havde fungeret som forhørsleder, fik anklageren til at appellere dommen. Der blev ikke fremlagt nye beviser fra hverken anklager eller forsvarere i Landsretten.

Anklagerens krav i Landsretten var, at de tre tiltalte blev dømt for mord alternativt, at Dick og Raymond blev dømt for medhjælp til mord.

Landsretten besøgte gerningsstedet.



Landsrettens vurdering

Landsretten understregede også, at de tiltaltes oplysninger skulle vurderes med forsigtighed. Der kunne være gode grunde til at skyde skylden på en anden. Hvis den interesse ikke findes, kan medtiltaltes oplysninger tillægges en vis betydning.

De skriftlige beviser viste tydeligt den vold, som Jerry havde været udsat for og hvilke følger, det havde haft. Landsrettens vurdering var, at volden var foregået senere end Underrettens vurdering men inden for det tidsrum, som anklageren havde angivet. Retten udelukkede også, at volden skulle have været forårsaget af en anden end en eller flere af de tiltalte.

Jerrys afværgeskader og den lille forekomst af skader på de tiltalte talte for, at der var blevet benyttet en form for genstand. Forløbet havde været langvarigt og voldsomt og kan have foregået i etaper. Landsretten fandt det usandsynligt, at nogen, selv om denne havde været meget fuld, kunne have undgået at se eller høre, hvad der foregik.

Landsretten fandt, at det var en mangel i efterforskningen, at der ikke havde været en retsmediciner på stedet. Ifølge retsmedicineren diskuterede han og teknikerne sagen, men man konkluderede, at det ikke ville tilføre efterforskningen noget. Landsretten delte ikke den opfattelse. Tidspunktet for dødsfaldet kunne have været fastsat med større sikkerhed, hvis retsmedicineren havde undersøgt offeret på stedet.

Retten fandt det sandsynligt, at dødsfaldet skete flere timer efter midnat, og det var ikke udelukket men sandsynligt, at Dick havde forladt lejligheden på det tidspunkt. De slag, som Nina og Raymond oplyste, at Dick havde givet Jerry, kan forklare det blod, der var på Dicks tøj, men der burde have været mere blod, hvis han havde udøvet den dødelige vold. De beviser, der var fremlagt mod Dick, var ikke nok til at dømme ham for hverken mord eller medhjælp til mord, og Dick blev derfor frikendt.

Landsretten fandt ikke Raymonds forklaring om, at han havde sovet til sent på formiddagen, troværdig. Han kunne heller ikke forklare, hvordan Jerrys blod var havnet på hans tøj. Det svækkede hans troværdighed. Raymond havde heller ikke kunnet forklare opringningerne, da han forsøgte at ringe til sin kammerat om morgenen.

Landsretten fandt, at Raymond havde været mere meddelagtig, end han havde fortalt. Det stivnede blod, der var på hans trøje tydede på, at han på en eller anden måde havde håndteret den døde.

Raymond havde gentagne gange fortalt om sin rædsel for Nina og om hvor ukontrolleret, hun kunne optræde i fuld tilstand.

Selv om Raymond havde svært ved at komme med troværdige forklaringer på en række graverende omstændigheder, var der ikke tilstrækkelig med beviser til at dømme Raymond for mord eller for medhjælp til mord.

Angående Nina fandt retten det ikke troværdigt, at hun allerede var faldet i søvn efter det første slag. Hun kunne huske, at Dick var forsvundet ”midt i noget”, og at hun låste døren. Alt dette talte for, at hun vidste mere om volden, end hun havde fortalt. At Nina vidste, at Raymond talte med sin kammerat, blev bekræftet ved, at hun havde råbte vedkommendes navn og, ”du vil stikke mig”. Under samtalen havde Raymond sagt, ”Hold kæft din satans morder, nu kan jeg se, hvad jeg har været sammen med”. Den mest sandsynlige forklaring til denne udtalelse var, at Raymond vidste eller mistænkte Nina for at have dræbt Jerry. Under afhøringerne havde Raymond sagt, at Nina havde indrømmet til ham, at hun havde dræbt Jerry.

I en dialogafhøring med Raymond havde han spontant fortalt om Ninas farlighed. Det samlede indtryk fra retssagen og gennemgangen af tiltalen mod Nina for grov mishandling af Raymond den 26. marts 2012 bekræftede det billede. Raymonds oplysninger og hans syn på Ninas opførsel og reaktioner gjorde, at Landsretten fandt, at hans oplysninger havde en væsentlig bevisværdi.

Landsretten fandt, at de samlede beviser med tilstrækkelig sikkerhed pegede på Nina Olsen som gerningsmand. Hun blev dømt for mord samt for to tilfælde af grov mishandling af Raymond i januar og marts 2012. Mens hun sad varetægtsfængslet, idømte Landsretten Nina seks års fængsel for et mordforsøg i maj 2011, hvor hun helt uprovokeret havde stukket en mand med en kniv.

Landsretten fandt, at strafudmålingen for mordet på Jerry Eriksson skulle være 14 år, men hendes tilbagefald til alvorlig kriminalitet medfører en skærpelse på to år og den samlede straf til 16 år. Straffens længde tilpasses til den straf, der skulle være blevet idømt, hvis det hele var blevet afgjort i den samme retssag. Landsretten beslutter, at den samlede straflængde skal være 18 år.

Vi, der havde arbejdet med sagen i flere måneder, følte lettelse og tilfredsstillelse over, at en kunne dømmes for denne grove forbrydelse. Jerrys familie har udtrykt deres taknemmelighed og lettelse over, at forbrydelsen blev opklaret.




Pensionistbanden

Af Jim Olsson og Lill Magnusson, Länskriminalen, Skåne.

Mellem 2004 og 2010 skete flere grove røverier mod pengeinstitutter i Sverige. Politiet efterforskede røverierne grundigt, og det var tydeligt, at der var mange ligheder mellem dem. Efter røveriet mod Sparbanken i Broby i september 2010, hvor vidnet Göte Nilsson gjorde nogle vigtige iagttagelser, kunne politiet rette søgelyset mod Peter Pohla, Jan ”Nisse Pistol” Nilsson og Ulf Nilsson. Denne trio blev efterhånden kendt i massemedierne som ”Pensionistbanden”.
Der blev oprettet en midlertidig arbejdsgruppe for at inddæmme og standse trioens voldsomme fremfærd. Og på grund af gedigen efterforskning blev trioen idømt lange fængselsstraffe af retten i Hässleholm cirka et år efter røveriet i Broby.
Politiets arbejdsnavn var ”ATP”, og vi vil begynde med at fortælle om de forskellige sager, der indgik i efterforskningen af ”Pensionistbanden”.

1. Gekås supermarked i Ullared, groft tyveriog mordforsøg, 19.12.2004
Natten til den 19. december 2004 kører to biler gennem den lukkede låge til supermarkedet Gekås i Ullared og derefter gennem en lukket garageport til et varelager. Inde på lageret forsøger man at sprænge sig ind i to pengebokse, men det mislykkes, og gerningsmændene forlader stedet i de to biler. Kort efter får en patruljevogn øje på en mørk Volvo i høj fart. Efter en skarp kurve ser politifolkene, at Volvoen holder stille, og gennem bagruden affyres der skud mod politibilen. Hverken politifolk eller bil bliver ramt, men man er nødt til at afbryde forfølgelsen. Volvoen forlader stedet.
Om morgenen ser man fra politiets helikopter, at to biler brænder i et skovområde nogle kilometer fra Ullared. Politiet har mistanke om, at de to biler er blevet brugt ved tyveriforsøget mod Gekås. Den ene, en mørkeblå Toyota Carina, var stjålet i Västra Frölunda, og den anden, en mørkeblå Saab 9000, var stjålet i Varberg.
Det begyndte at sne ud på aftenen den 19. december, og det sner hele natten. Den 20. december ringer et vidne, der har set spor efter tre personer over nysneen tværs over sine marker. Politiets hundepatruljer følger sporet til et skovområde, hvor man finder den mørke Volvo. Politiet fortsætter med hundene videre fra det sted, hvor bilen bliver fundet, og hundene finder en hue på kirkegården i Gunnarp. I området mod Ätran finder hundene noget bestik. Et vidne ringer til politiet og oplyser, at han har set tre mænd iklædt motorcykeldragter, der blev samlet op af en bil om morgenen den 20. december i Ätran.
De udbrændte biler og fodsporene efter tre personer forbinder politiet med indbruddet i Gekås og det efterfølgende skyderi mod politiet i Hyltebruk. Statens Kriminaltekniska Laboratorium i Linköping, SKL, undersøger de fund, der er gjort langs flugtruten. På huen er der DNA fra Peter Pohla, og på bestikket er der DNA fra Peter Pohla og Jan Nilsson.
Den mørke Volvo, hvorfra der bliver skudt mod politiet, bliver først anmeldt stjålet dagen efter skyderiet i Hyltebruk. Anmelderen oplyser, at bilen er stjålet med nøglerne siddende i bilen.

2. Groft røveri mod Forex i Väla Centrum i Helsingborg, 22.10.2007
Et røveri med meget voldsomme ingredienser. Kort efter klokken 19.00 den 22. oktober 2007 modtager politiet i Helsingborg et alarmopkald om, at en rød Saab holder brændende ved Fregattens plejehjem i Råå, syd for Helsingborg. Det viser sig, at Saaben er stjålet i Hässleholm et par dage før. I Saaben bliver der fundet udbrændt ammunition på begge forsæder. Ammunition kan sprænge i luften ved voldsom varme og kan forårsage splintring. På den sydlige side af plejehjemmet detonerer en sprængladning med pentyl klokken 19.35. Trykbølgen er så voldsom, at omkring tyve ruder splintrer, og grene ryger af træerne. Ødelæggelserne er meget omfattende og kræver en stor politiindsats.
Klokken 19.57 slår tre røvere til mod Forex i Väla Centrum. Det ligger kun 12 kilometer fra Råå. Røverne kan være nogenlunde trygge på grund af den store politiindsats i Råå. Røverne kommer ind via indkøbscenterets sydlige indgang. (Väla er ombygget i dag, og denne indgang findes ikke mere). Forex ligger direkte til venstre for indgangen.
En maskeret røver med maskinpistol af mærket Kalasjnikov og en rive står uden for døren og holder vagt. Han river overvågningskameraet ned med riven. To maskerede røvere – en høj og en noget lavere – går ind. Den højeste er udstyret med maskinpistol MP5 og en forhammer eller økse og holder vagt indenfor. En vagtmand er netop kommet ind i Forex for at holde opsyn, mens personalet lukker vekslekontoret. Vagtmanden bliver truet af den røver, der har vagten indenfor, og han bakker ind i nabobutikken, hvorfra han tilkalder politiet. Den høje røver affyrer et skud op i loftet, og de tilbageværende kunder bliver bange og flygter fra stedet.
Den mindste røver, sprængstofeksperten, er udstyret med en taske og koben. Han monterer en ramme med sprængstof på Forex’ rude. Han advarer personalet mundtligt og med et skilt med teksten: ”gå i dækning sprænger”. Det chokerede personale er meget bange, men trykker på alarmknappen og går længere tilbage i lokalet. Pludselig detonerer sprængstoffet, men ruden går ikke helt i stykker, hvorefter den høje røver går hen og slår på ruden med forhammeren/øksen.
Efter en del hamren på ruden går den løs, og den høje røver hjælper den mindre med at komme over skranken. Den høje røver giver den mindre en hestesko og løfter ham op og ind gennem åbningen.
Sprængstofmanden har en løvkurv med, hvor han lægger pengene fra pengeboksen. Derefter klatrer han ud fra Forex med løvkurven. Han medtager meget omhyggelig koben og de strimler, der sad på den sprængstoframme, som han monterede på ruden.
To ansatte åbner døren til personaleindgangen for at gå ud. Den ene kvinde hører, hvad hun tror, er en eksplosion, og samtidig skyder den tredje røver, vagtposten, mod døren, så kvinden og hendes kollega returnerer skræmte ind igen.
Uden for Forex lå der efterladt en økse på gulvet, og ved indgangen til Expert ligger en skarp patron, som den høje røver efterlod. Der blev fundet flere patronhylstre i andre butikker. To skudhuller i loftet vidner om de skud, som den høje røver affyrede.
I muren ved personaleindgangen er der tre skudhuller. Der bliver også fundet hylstre fra 7,62 ammunition. Riven, som den tredje røver havde, blev efterladt på stedet. Det viser sig, at den er afkortet i begge sider.
Den røde Volvo, som røverne flygtede i, var blevet stjålet i Stockholm måneden før. Den blev fundet udbrændt ved Klaveret, cirka 60 kilometer fra gerningsstedet.
Røveriet varer cirka seks minutter, og udbyttet er cirka to millioner kroner.
Politiet kan konstatere, at røveriet er godt planlagt, og at begivenhederne i Råå umiddelbart før røveriet, blev vurderet som en afledningsmanøvre, så røverne kunne agere mere frit under røveriet mod Forex.

4. Groft røveri mod Sparbanken i Tingsryd, 31.01.2008
Det er torsdag den 31. januar 2008, og Sparbanken i det centrale Tingsryd har haft åben til klokken 18.00. Bankens personale når ikke at puste ud efter en intens dag. Rutinerne bliver forstyrret af en forfærdelig larm. Forbløffede, og derefter chokerede, ser de, at to maskerede røvere (røver 2 og 3) slår bankens vinduer i stykker med en forhammer, hvorefter de kravler ind gennem hullet i ruden. Der er stadig kunder i banken.
De viste billeder er fra bankens overvågningskameraer.
Personalet flygter mod personaleindgangen, men bliver mødt af røver 1, der tvinger dem tilbage i banken. Røveren, der er maskeret, følger efter personalet og skyder med en maskinpistol mod et overvågningskamera inde banken, men misser. Målbevidst går han derefter gennem lokalet og ud af banken. Han har til opgave at holde vagt. Metodisk forhindrer han gående og biler i at komme forbi. Han affyrer varselsskud, hvis en bilist trodser hans anvisninger. Han holder gaden fri. De to røvere inde i banken er af forskellig højde, en høj (røver 2) og en mindre (røver 3). Røver 2 er bevæbnet med en maskinpistol, forhammer, koben og bærer på en rund taske. Røver 3 er bevæbnet med en revolver, koben og bærer på en taske eller rygsæk. De to røvere er maskerede med mørke huer og skibriller. Røver 3 bærer også en pandelampe.
Røver 2 råber: ”Ned på gulvet, jeg skyder”. Han henter bankens personale, en efter en, til røver 3.
Røver 3 udspørger personalet om værdiboksen. Spørgsmålene tyder på et vist kendskab til området.
Røver 3 er mindre end de to andre. Han taler med bankens personale på gebrokkent engelsk. Han monterer sprængstof på værdiboksen og sprænger den op. Røver 3 taber sin pandelampe ved siden af værdiboksen, hvor der også bliver efterladt et koben.
Der bliver fundet et tomt patronhylster i garderoben samt et uden for banken. SKL finder ud af, at et tomt hylster er blevet affyret med det samme våben, som et tomt hylster fra røveriet i Olofström i 2008. På anmodning fra politiet i Kronoberg finder SKL DNA-spor på pandelampen, og det peger på Peeter Pohla. SKL har en skala over deres udtalelser, og sporet ligger næsthøjest på skalaen over, hvor sikkert det er.
Røverne får 65.000 kroner i udbytte. De flygter i en stjålet Saab, der bliver brændt af og fundet i et skovområde uden for Tingsryd. Bilen var stjålet i Värnamo.
Det vurderes, at røveriet varede ni minutter mellem klokken 18.11–18.20.

5. Groft røveri mod Swedbank i Olofström, 06.03.2008
Torsdag den 6. marts 2008 klokken 18.15 modtager politiet en opringning, der fortæller, at Swedbank i Olofström har været udsat for et væbnet røveri.
Banken skulle til at lukke, og personalet var ved at ekspedere de sidste kunder. Pludselig kunne man høre lyden af glas, der blev knust fra bagsiden af banken. Lyden bliver ved, og en ansat går hen for at se, hvad der sker. Hun lokaliserer lyden til et kontor og kan se en røver, der slår på ruden med en forhammer. Hun løber tilbage og møder kunder og kolleger.
– ”Det er alvor, løb!”, råber hun til dem.
Kunder og personale løber mod udgangen. Uden for står en maskeret mand bevæbnet med en maskinpistol. Personale og kunder indser, at der er tale om et røveri. Den maskerede mand gør små fejebevægelser med sit våben, og alle vender tilbage til banken. De går ind på et kontor, og der er i alt ti personer. De ringer til 112 og kan høre, at der bliver affyret skud inde i banken. Kort efter kan de høre et højt, forfærdeligt brag, der lyder som en bombe.
Politiets efterforskning viser, at røveriet varer cirka ni minutter. Politiet konstaterer, at der har været to røvere inde i banken og en udenfor. Der er blevet affyret skud. Politiet har mistanke om, at røverne forlod banken i en rød stjålen Saab 9000. Bilen blev senere fundet i et skovområde totalt udbrændt.
Den tekniske undersøgelse viser tydeligt, at man har sprængt sig til penge. Politiets teknikere finder et patronhylster inde i banken og flere udenfor. Hylstrene bliver sendt til SKL. Fremgangsmåden har mange lighedspunkter med røveriet i Tingsryd, så politiet ønsker, at SKL sammenligner sporene i de to røverier. SKL meddeler, at alt taler for, at de hylstre, der blev fundet uden for banken i Olofström, er affyret med samme våben som et hylster, der blev fundet efter røveriet mod banken i Tingsryd.
Udbyttet blev på 407.801 kroner.

6. Groft røveri mod Swedbank i Torsås, 03.06.2009
Et røveri, der har lighedspunkter med røverierne i Tingsryd, Olofström og Broby. Også i dette røveri havde der været en omfattende efterforskning, da det blev en del af røverikommissionen.
Onsdag den 3. juni 2009 smadrer to gerningsmænd en rude i Swedbank i Torsås med en forhammer og går ind i banken. Banken er endnu ikke åbnet, men der er personale i banken. Uden for banken står en tredje gerningsmand og holder vagt. Han er bevæbnet. Torsås ligger syd for Kalmar.
Røverne handler metodisk og sikkert. På billeder fra bankens overvågningskameraer kan politiet se, at en af røverne på et tidspunkt har glemt at trække huen ned.
Det er røverens nakke, der kan ses, og politiet har mistanke om, at det er Peeter Pohla. SKL foretager en sammenligning med andre billeder af Peeter Pohla og bankens overvågningsfilm. Politiet får ingen sikker udtalelse om, at det skulle være Peeter Pohla. Røverikommissionen arbejder med sagen, men røveriet kommer aldrig for retten, da man ikke finder bevisførelsen tilstrækkelig. Røverne fik et større beløb i udbytte.

7. Groft røveri mod Nordea i Olofström, 18.06.2010
Fredag den 18. juni 2010 – en dag som flertallet af borgerne i Olofström sikkert vil huske. Kort efter klokken 09.00 fredag formiddag er byens torv fuld af aktivitet. Torvehandlere og forretninger er i fuld gang med at forberede dagens handel. Byens banker er også ved at åbne. Banken Nordea, der ligger lige ved torvet, er ingen undtagelse, her er også fuld aktivitet. Det er egentlig ikke så underligt, at der kører en bil ind på torvet og standser ud for et af Nordeas vinduer. Det mærkelige og måske uvirkelige er, at der stiger tre bevæbnede og maskerede mænd ud af bilen. To af dem begynder at slå med en forhammer på et vindue til et kontor i banken. Den tredje røver, der er bevæbnet med en maskinpistol, en AK-4, går ud på gaden til byens eneste lyskurv.
Vidner ringer til politiet, mens røveriet foregår. De fortæller, at røveren, der er vagtpost, sigter mod biler og også skyder mod en bil. Vidner ser også de to røvere komme ud fra banken bevæbnede med pistoler. De springer ind i en brun Kia Soul, og bilens nummerplade bliver oplyst.
Vi skruer tiden nogle minutter tilbage og ser ind i banken.
Bankens personale er i fuld gang med de daglige forberedelser inden åbningstid. Alt er normalt. Men rutinerne forstyrres af glas, der splintrer, og stemmer fra torvet. Det er ikke så underligt, at personalet hører stemmer ude fra torvet, men en stemme lyder anderledes. Den giver ordrer, og personalet indser, at det er et røveri. Bange og chokerede samles personalet ved døren og vil forlade banken. Det går hurtigt op for dem, at de ikke kan komme ud, fordi der står en bevæbnet mand udenfor. De går tilbage i banken og ind på et kontor, hvor de lægger sig på gulvet og er helt tavse. De kan høre hinandens åndedrag. Der hersker en ubehagelig følelse af uvished. En overvejer, hvad der vil ske, hvis røverne kom ind og tager en af dem med for at få fat i bankens penge. Hun beslutter, at hun i så fald vil rejse sig op. En af røverne kommer forbi kontoret og siger:
”Lig ned”!
Der er to røvere inde i banken. Personalet kan høre dem tale svensk med norrlandsk dialekt, og det virker, som en af dem har en stemmeforvrænger på.
Pludselig flænges stilheden af et brag, der er så voldsomt, at isolering flyver rundt, og der sker en røgudvikling. Personalet er bange og bliver længe liggende på gulvet.
Røveriet foregår fra klokken 09.17-09.33. Imens har røveren foran banken affyret skud mod tre biler med chauffører i. En bil får dækkene skudt i stykker, en rammes foran, og en bil fra Securitas rammes af to skud.
Chaufføren, der kørte i Securitas-bilen, fortalte om sin oplevelse:
– ”Jeg kommer ind i centrum af Olofström. Hører et brag, der lyder som et skud, og jeg bliver bange. Jeg når ikke at tænke andet, for foran mig står en mand med en hue. Han har en AK-4 med grønt lasersigte og retter det direkte mod mit ansigt. Jeg tager hånden op som beskyttelse og laver en u-vending for at slippe væk. Manden retter sit våben mod bilen og affyrer et skud, der rammer bilens front. Jeg får vendt bilen, og næste skud rammer bilens højre fordør. Jeg kører lidt væk fra torvet, ringer 112 og forsøger at standse trafikken ind mod centrum.”
Andre vidner, der har set den røver, der holdt vagt, har lagt mærke til, at der blinkede noget grønt fra mandens våben. Man har set et grønt punkt fra våbnet. Personer på torvet har fået vagtpostens grønne lasersigte rettet mod sig, blandt andet en torvehandler.
Politiet ankommer til stedet dels for at foretage den tekniske undersøgelse af gerningsstedet og dels for at afhøre vidner og bankens personale. Det bliver starten til en grundig efterforskning. Politiet i Blekinge får et godt billede af røvernes flugtrute væk fra Olofström.
Nordea mistede ingen kontanter ved røveriet, men røverne fik dog et udbytte i frimærker på cirka 12.600 kroner. Reparationen af banken kostede 950.000 kroner.

8. Sprængning mod supermarkedet Lidl i Olofström, 19.07.2010
Grunden til, at denne sag blev taget op i røverikommissionen, var, at Jan Nilsson i forbindelse med varetægtsfængslingen indrømmer, at han og en anden sprængte sig ind i en fyrkælder i forretningen Lidl i Olofström.
Mandag nat den 19. juli 2010 omkring klokken 03.00 lyder tyverialarmen fra Lidl, og politiet tilkaldes. Politiet opdager, at der er blevet sprængt en dør til forretningens fyrkælder. Politiet i Blekinge efterforsker sagen og afhører vidner.
Under afhøringer af Jan Nilsson vil han ikke oplyse nogle detaljer, men fortæller, at de kørte til stedet i en stjålen Saab 9000, som tidligere var blevet stjålet i Hässleholm. Han bekræfter, at de bagefter satte ild til bilen. På spørgsmålet om, hvilken vej de forlod stedet, svarer han, at de kørte over en gangbro og videre over et bjerg ved et villakvarter og kom ud af Olofström. Den flugtrute mindede meget om den vej, røverne flygtede efter røveriet mod Nordea i Olofström måneden før.
Peeter Pohla får at vide, at han er mistænkt for eksplosionen, men svarer ikke på forhørslederens spørgsmål.
Eksplosionen rubriceres som forsøg på groft tyveri. De blev også mistænkt for biltyveriet og hærværk på grund af afbrændingen på bilen.

9. Mordforsøg på politimænd i Hyltebruk, 17.08.2010
Tirsdag den 17. august 2010 omkring klokken 03.00 ser en politipatrulje en Saab 9000 i Hyltebruk og beslutter sig for at kontrollere bilen. Bilen kører, og fra politiets kommandocentral får de at vide, at bilen er stjålet. Da de forsøger at standse den på Norra Industrigatan i Hyltebruk, bliver de beskudt og må afbryde forfølgelsen.

Politipatruljen kører i Hyltebruk. På Södra Industrigatan ser de ved 02.45-tiden baglygterne på en bil, der kører hurtigt. De beslutter sig for at kontrollere bilen og se nummerpladen. De kontakter kommandocentralen og får at vide, at bilen er stjålet. De forsøger at standse bilen, og under forsøget bliver der stukket en maskinpistol ud af vinduet ved det forreste passagersæde. En af politifolkene kan se, at våbnet er en Kalasjnikov AK 47. Den anden politimand, der kører politibilen, øger afstanden. Saaben kører ujævnt, nogle gange hurtigt og derefter langsomt. Gerningsmændene virker kølige og viser våbnet for at få politifolkene til at indstille forfølgelsen.
De kører ind på Norra Industrigatan, og politifolkene hører pludselig skud fra et automatvåben. Fire eller fem skud bliver affyret i hurtig rækkefølge gennem Saabens bagrude i retning mod politibilen. En af politimændene ser, at våbnet ikke bliver rettet direkte mod politibilen men lidt skråt til højre. Politiet afbryder forfølgelsen.
Politiets teknikere finder fire patronhylstre og en affyret patron i bilen.
De patronhylstre, der bliver fundet på Norra Industrigatan og i den stjålne Saab, bliver sendt til SKL til undersøgelse og sammenligning.

10. Groft røveri mod Sparbanken i Broby, 13.09.2010
Mandag den 13. september 2010 er en dato, som de fleste beboere i Broby vil huske på den ene eller anden måde.
Aftenen begynder som en hvilken som helst anden mandag aften. Klokken er lige efter 18.00, og de fleste forretninger er netop lukket. Der er alligevel en del trafik. Folk og biler er ude. Sparbanken har haft aftenåben, og personalet er ved at afslutte dagens arbejde. Det bliver ikke den afslutning, de havde forestillet sig. Det, der sker, chokerer dem alle.
Pludselig bliver det store vindue knust med en frygtelig larm. To røvere med forhammere er ved at slå sig ind i banken. Bankens personale bliver først forbløffede, men indser hurtigt, hvad der foregår. Først en frygtelig venten, der føles meget lang, og så det næste chok, da to røvere kommer ind i banken via vinduet. De er bevæbnede og maskerede.
– ”Down, money!”, råber en af røverne på gebrokkent engelsk. Personalet lægger sig chokerede på gulvet.
Uden for banken agerer røver nummer tre, vagtposten. Han er ikke inde i banken, men sørger for, at hans kammerater kan arbejde uforstyrret og sikkert. Vagtposten er bevæbnet med et automatvåben og holder gaden udenfor fri. Bilister, der kommer i vejen, får en oplevelse, de aldrig glemmer. Med våben rettet mod sig bliver de tvunget til at vende om og køre en anden vej.
Røverne handler sikkert, metodisk og iskoldt. De får penge med. Lige så hurtigt, de er kommet ind, lige så hurtigt kommer de ud og forsvinder i en Subaru, der var stjålet i Stockholm.
Politiet ankommer til stedet, og banken bliver afspærret. Personale og vidner bliver afhørt, og politiets teknikere undersøger gerningsstedet.
Udbyttet blev på 507.959 kroner.
Dagen efter – tirsdag den 14. september – får politiet en opringning om, at der var fundet en bil i et skovområde. Politiets tekniker kan hurtigt bekræfte, at den fundne bil er røvernes bil, Subaruen. Bilen er total udbrændt.
Det, der skete den 14. september 2010, fik betydning og kunne hjælpe politiets efterforskning. Men vi stiller uret tilbage til samme dag, som røveriet mod banken i Broby foregik, men inden, det vil sige mandag eftermiddag den 13. september 2010.
Göte ved ingenting, da han sætter sig ind i sin bil for at køre mod Lönsboda i den nordlige Skåne. Det han i løbet af de næste minutter skal se og resultatet af hans snarrådige reaktion, havde han aldrig kunne forestille sig i sin vildeste fantasi. Det kommer til at åbne mange døre for politiets efterforskning.
Efter et par minutters kørsel kommer en bagvedkørende bil op og lægger sig meget tæt på Göte.
– ”Hvorfor ligger han så tæt på”, tænker Göte og drejer ind til siden. Han lader bilen komme forbi. Han bryder sig ikke om, at andre kører så tæt på. Samtidig skriver han bilens nummerplade ned på en seddel. Da han senere hører, at der er begået et røveri i Broby, ringer han til politiet. Han oplyser politiet om bilens nummerplade. Politiet kan konstatere, at bilen er registreret i Peeter Pohlas navn. Götes iagttagelser sætter ekstra skub i politiets arbejde.
Götes iagttagelse af Peeter Pohlas bil gør, at politiet efter interne undersøgelser begynder at planlægge en direkte efterforskning mod Peeter Pohla, Jan ”Nisse Pistol” Nilsson og Ulf Nilsson. Der indledes en omfattende efterforskning. Politiet begynder også at se på andre grove røverier for at se, om der er ligheder med røveriet i Broby.

11. Røverikommissionen oprettes, og kortlægningen af Pensionistbanden begynder
Efter røveriet mod banken i Broby indkalder politiet i Kristianstad under ledelse af politikommissær Tommy Börjesson til et møde, hvor de berørte politikredse i Skåne, Halland, Blekinge, Kalmar og Kronoberg bliver inviteret, det samme gælder Rikskrimianalpolisen og chefanklager Pär Andersson fra anklagemyndigheden i Kristianstad.
De røverier, vi indledningsvis har beskrevet samt skyderierne mod politifolk i Ullared og Hyltebruk, bliver sammenlignet indbyrdes.
Det kan hurtigt konstateres, at der er mange lighedspunkter i modus:

	Røverierne foregår inden bankernes åbningstid eller i forbindelse med/efter lukketid.


	Man smadrer et vindue ind til banken.


	Tre røvere – “sprængingsansvarlig” + “indevagt” + “udevagt”.


	Maskerede med elefanthuer/anden maskering, klædt i regnfrakker eller grønne militærjakker.


	Bevæbnede med automatvåben + pistol/revolver.


	Ofte sprængning i banken.


	Benytter ofte våben mod politi og offentlighed.


	Stjålne biler fra Stockholm.


	Afbrænder ofte flugtbilerne.



Der er også spor fra de forskellige røverier, der peger mod Peeter Pohla og Jan Nilsson.
Røverikommissionen har mistanke om, at det er de samme gerningsmænd ved flere af røverierne.

Kortlægning af ”Pensionistbanden”
Efter forskellige undersøgelser står det klart for politiet, at de mest interessante personer er trioen Jan ”Nisse Pistol” Nilsson, Peeter Pohla og Ulf Nilsson. Den omfattende efterforskning, som røverikommissionen skal stå for, får arbejdsnavnet ”ATP”.
Her følger en kort præsentation af trioen, som medierne ender med at kalde ”Pensionistbanden”.
Jan ”Nisse Pistol” Nilsson, 64 år, 183 centimeter høj, førtidspensionist gennem 20 år på grund af nedsat erhvervsevne efter i alt 20 år i fængsel. Han har en lejlighed i Stockholm og siden 2001 også et sommerhus i Röke. På papiret tilhører sommerhuset Jans barndomsven, men sidstnævnte har aldrig brugt huset. Jan har en 6-årig datter i Brasilien, som han sender penge til hver måned. Det er hans plan at flytte der til i sit ”livs efterår”.
Ulf Nilsson, 53 år, 188 centimeter høj og den yngste i trioen, bor alene med sin hund i en lejlighed i Stockholm. Han er invalidepensionist efter en rygskade, men har tidligere arbejdet som avisbud og mekaniker. Han har siddet i fængsel en stor del af sit voksne liv. Han har tre børn.
Peeter Pohla, den ældste i trioen, 71 år og 170 centimeter høj. Pensionist, men har et importfirma sammen med sin kone. Hans kone bor i en lejlighed i Arlöv, mens Pohla siden 2003 mest har boet i et sommerhus i Tjörnarp. Huset ejes af en enke, der solgte huset til Pohla, men som, uden sit vidende, stadig står på husets skøde.
Pohla er kendt af politiet fra tidligere, fordi han har begået røverier og foretaget eksplosioner. Det er kendt, at han har stor teknisk viden.
Flere af Pohlas naboer udtaler, at Pohla er en særling, der holder sig for sig selv, og at man flere gange har hørt voldsomme brag fra hans grund. I 2009 foregik der skovrydning på egnen, og en nabo fandt tre, nedgravede, sorte skraldeposer med sprængstof, lyddæmpere, 19 dynamitstænger, krudt, ammunition, tændsnor og sprængkapsler.
En nabos hus rystede voldsomt ved et voldsomt brag i sensommeren 2010. Da man konfronterede Pohla med det, sagde han, at han havde brændt affald og ved et uheld fået smidt en spraydåse på bålet. Naboen, der har militær baggrund, vidste dog, at braget ikke skyldtes en eksploderende spraydåse, men at der var tale om en form for sprængstof.

12. Efterforskningen mod ”Pensionistbanden”
I september 2010 begyndte en storstilet efterforskning mod ”Pensionistbanden”.
Ud over almindelig efterforskning blev der foretaget telefon- og rumaflytning. Ved hjælp af dette kan politiet få en god opfattelse og en samlet vurdering af de mistænkte personers færden og planer om ny grov kriminalitet.
I slutningen af september har Jan Nilsson og Ulf Nilsson en del møder i Stockholm, nogle gange kun med hinanden, men også med andre af politiet kendte røvere. Jan Nilsson kører ofte ned til sit sommerhus i Röke, og der mødes han med Peeter Pohla.
Selv om både Peeter Pohla og Jan Nilsson selv har bil, lejer de ofte biler, især hos Statoil i Hässleholm og altid i Peeter Pohlas navn. Alene i begyndelsen af september har Pohla lejet en bil tre gange, hver gang kun for en dag, og den kørte strækning er altid cirka 300 kilometer.

Jan ”Nisse Pistol” Nilsson vil skyde politifolk
Det står hurtigt klart for politiet, at man er på rette spor. I en telefonsamtale mellem Jan Nilsson og en bekendt, siger Jan, at han er blevet opereret i fingeren, men han er ikke bekymret for – ”man skyder lige så godt med pegefingeren”.
I en anden samtale med en bekendt, hvor de taler om, at det bliver sværere at klare lange fængselsstraffe, udtrykker Jan sin afsky for politifolk – ”man må aldrig give de svin chancen til at anbringe en der”, ”jeg kunne gå ind på en politistation og skyde 30 stykker”, ”de er rotter”, ”jeg har ingen respekt” … ”åh, hvor jeg hader dem”, ”der bliver skudt for få politifolk i Sverige”, ”vi må selv skyde dem i ryggen”. Jans måde at udtrykke sig på stemmer godt overens med gerningsmændenes voldsanvendelse i Hyltebruk, hvor de flygtende røvere skød mod politiet.

Jan ”Nisse Pistol” Nilsson afslører, at han skød mod politifolk i Hyltebruk
I slutningen af oktober mødes Jan med en bekendt i Stockholm, og en politimand, der sidder på god afstand, hører dele af samtalen. Jan siger – ”tre til fire millioner”… ”da jeg skød i Hyltebruk” … ”syv banker og tre biler” … ”søsteren og derefter 25 procent”. Her får politiet et godt grundlag for mistanken om, at det var Jan, der skød mod politiet i Hyltebruk.

13. Forberedelse til groft røveri med mere
Om aftenen den 25. oktober kommer Pohla kørende i sin Mitsubishi til Broby. Den VW Golf, som vidnet Göte havde set i Broby den samme dag som røveriet, og som Pohla ejede dengang, ejes på dette tidspunkt af Jan. Pohla standser på parkeringspladsen ved busholdepladsen. Med bilens lygter rettet mod Handelsbanken, lyser han ind i bankens lokaler i to til tre minutter. Derefter kører han langsomt videre og drejer, så han kører ganske langsomt forbi Swedbanken. Han er tydeligvis interesseret i de to banker.

Pohla og Jan i Danmark
Den 29. oktober lejer Peeter Pohla en Honda Civic og kører over Øresundsbroen klokken 13.58. Bilen opfanges af broens overvågningskameraer. Godt tre timer senere vender han tilbage til Sverige. På dette tidspunkt ved politiet ikke, at ”Pensionistbanden” har planer om at begå et bankrøveri i Danmark.
Næste dag afleverer Pohla og Jan bilen. De kører fra stedet i Pohlas Mitsubishi og kører til Halmstad, hvor de stiller Pohlas bil og lejer en anden bil, en Renault Clio. Dagen efter kører de over Øresundsbroen i den lejede Clio og vender tilbage cirka tre timer senere. Nu er politiet klar over, at mændene planlægger noget i Danmark. Det skal dog vise sig, at deres planer ikke kun handler om et enkelt sted.

Røveriplaner mod Handelsbanken i Vaggeryd
Det er torsdag den 4. november, og Peeter Pohla og Jan kører i den lejede bil til Vaggeryd. Om aftenen opholder de sig næsten en time ved Handelsbanken i Vaggeryd. Banken har aftenåbent hver torsdag. Politiet har mistanke om, at de planlægger et røveri mod banken, og derfor skal overvågningen af banken intensiveres. På et tidspunkt kontakter Jan Transportstyrelsen for at kontrollere en nummerplade, som han tror tilhører en af politiets biler. De er konstant opmærksomme på, at politiet kan være efter dem.

Jan ”Nisse Pistol” Nilsson og Ulf Nilsson i Sköndal, Stockholm
Den 6. november kører Jan Nilsson i den lejede Clio til Stockholm, hvor han i de følgende dage mødes med både Ulf Nilsson og andre kriminelle. Politiet har mistanke om, at møderne handler om, at Jan har brug for deres hjælp til at finde biler og våben til ny kriminalitet.
Den 8. november kører Jan og Ulf til Sköndal uden for Stockholm. Ulf har noget familie der. Det, der især er interessant, er, at Ulf tidligere under en telefonsamtale med familien havde sagt, at han havde været på Bengt Bagares Gränd i Sköndal og ”trykket og testet”, og det sagde ”klik-klik”. Politiet opfatter samtalen, som om Ulf har prøvet at åbne en bil og tror derfor, at Jan og han nu er tilbage for at ”lede” efter en bil.
Jan vender tilbage til Skåne den 9. november. Han kører sydpå af E4 og standser på højde med Vista Kulla for at spise på restaurant Majoren. Politiet sørger for at se ind på bagsædet af Jans bil. Der står en sort taske med hjul.
Så snart Jan kommer hjem til huset i Röke, ringer han til Pohla og beder ham om at komme. Politiet har mistanke om, at Jan har haft noget med, eventuelt sprængstof eller våben fra Stockholm, som skal benyttes ved de planlagte røverier.

Mistænkeligt våbendepot i Lönsboda
Den næste dag, den 10. november, laster Jan noget tungt ind i bilen og kører til Hässleholm, hvor han mødes med Peeter Pohla. De kører sammen i den lejede bil til Lönsboda. Politiet har mistanke om, at de kan have gemt våben i skoven. Det er ikke let, på baggrund af samtalen, at danne sig et billede af et bestemt sted. Men politiet foretog omfattende eftersøgninger i Lönsboda uden resultat.

Mistænkeligt depot tæt på Peeter Pohlas hus
Omkring midnat mellem den 10. og 11. november kører Peeter Pohla til et skovområde i Tjörnarp, hvor han går hen til noget, som politiet formoder, er et gemmested. Han har en lommelygte med. Politiet, der ligger gemt i skoven, vurderer, at Pohla opholder sig på stedet i 10-20 minutter, men på grund af mørket kan de ikke se, hvad han laver.
Politiet afsøger området og finder to forskellige depoter. På det ene sted ligger der sprængstof, og i det andet er der gravet våben ned. Våbnene var en Kalasjnikov og et haglgevær.
Her er der flere ting, der skal overvejes og det hurtigt, især fordi der er tale om skarpe våben og sprængstof, der ligger gravet ned, og som på en eller anden måde skal uskadeliggøres, hvis det skal blive liggende. Våbnene tages op, undersøges og vitale dele bliver fjernet, så de er ufarlige. Derefter bliver våbnene lagt tilbage. Det var anderledes med sprængstoffet. På trods af undersøgelser kan politiet ikke finde falsk sprængstof, der kan erstatte det fundne. Politiet får tilladelse til at dække sprængstofdepotet med flere tons roer, og der opstilles et jagttårn ved siden af. Der er intet, der tyder på, at de mistænkte reagerer på den enorme bunke af roer.
Det, der derimod giver hovedbrud, er en jagtforening, der opdager roebunken og jagttårnet og undrer sig over, hvem der har opstillet det. Jagtforeningen ser alvorligt på situationen og har mistanke om ulovlig jagt. De overvejer at melde sagen til politiet, men det løber på en eller anden måde ud i sandet, så overvågningen kan fortsætte.

Torsdag – rekognoscering i Vaggeryd
Torsdag den 11. november er der som sædvanlig aftenåben i Handelsbanken i Vaggeryd. Jan Nilsson og Peeter Pohla mødes i Markaryd og kører i Pohlas Mitsubishi til Vaggeryd, hvor de igen viser stor interesse for Handelsbanken og Swedbank.

Flugtbil stjæles i Ängelholm og køres til Gislaved
Den 15. november kører Jan Nilsson en tur til Ängelholm, hvor han blandt andet besøger ICA Maxi Brännborns. Langt senere, omkring midnat, vender han tilbage til Ängelholm sammen med Peeter Pohla. De kører til Villan, hvor Pohla bliver iagttaget af politiet, mens han går rundt på en parkeringsplads og ”kigger på” biler. Samme nat stjal de en Saab 9000 i området, og Jan Nilsson kører den til Gislaved. Peeter Pohla kører i sin Mitsubishi, og tidligt om morgenen vender de tilbage til Skåne i Pohlas bil. Om formiddagen finder politiet i Gislaved den stjålne Saab, der holder på en parkeringsplads.


Nye mål diskuteres
Den 17. november er Ulf Nilsson igen i Skåne, og der udspiller sig en interessant samtale mellem ham og Jan i bilen. Ulf siger: ”Politiet ved, hvad vi gør, men ikke hvor”. Jan taler om, at politiet så dem på E4, og at det var derfor, de ”droppede det”. Jan havde først været utilfreds med det, men havde derefter indset, at det var heldigt, for ellers ville de ”være gået i fælden med et brag”. Ulf fortæller, at han er blevet tilbudt fem kilo sprængstof, og Jan spørger, hvad det koster. Politiets teori er, at mændene er blevet nervøse og på vagt under deres rekognosceringer i Vaggeryd og ikke længere tør satse på at begå røveriet der.
Jan og Ulf taler om, at det skal være et hurtigt job, og at det hele afhænger af det svar, Jan får, når han ringer til det danske politi. Jan er skuffet over, at det ikke bliver til noget lige nu, for han har brug for pengene til en julerejse til Brasilien. De taler om, at de har soveposer, konserves og telt gemt i skoven, og de skal ud i skoven og fjerne tingene.
Dagen efter er Jan og Ulf igen ude at køre i den lejede Renault. Jan taler lavmælt om København, han nævner film og tidspunkt. Han taler om, at ”vekslebureauet er flyttet lidt længere ind på den samme gang”, og han synes, at de skal satse på det. Efterforskningen har vist, at Jan ugen før var i Väla Centrum, hvor han virkede meget stresset, da han drak en kop kaffe på en café. Han gik rundt i nogle forretninger. Da Jan siger til Ulf, at vekslebureauet er flyttet lidt længere ind, konkluderer politiet, at det er Forex i Väla, han taler om. I dag ligger Forex et andet sted i Väla Centrum, end det gjorde, da de begik røveriet i 2007.

Jan får en god besked af dansk politi
Undervejs ringer Jan til politiet i København og oplyser, at han er ved at indgå en handel med en restaurant i Danmark. Han vil have oplysninger om kameraovervågning og vil vide, hvor længe overvågningsfilm bliver gemt i Danmark. Da han får at vide, at film skal gemmes i mindst 30 dage, bliver han så lykkelig, at han næsten græder af glæde.
Den efterfølgende samtale mellem en euforisk Jan og en noget mere afdæmpet Ulf handler om, hvornår de skal gøre ”det”, og at ”nu er det slut med uheldene”. Jan synes, at det må være et ”julejob alternativt i januar”. De taler om, at de flere gange har kontrolleret, at banken altid er fyldt i ugen efter den 25. Jan er overbevist om, at det skal kunne give ”fem mille”.
Jan beskriver flugtruten fra den danske bank for Ulf, at den er god, det spiller ingen rolle, om der er sne. Man skal køre gennem et industriområde og derefter ud på motorvejen. Jan synes, at det er bedst at gøre det i mørke og vil ikke vente til foråret.

Pohla har lavet et hylster til AK 47’eren
Jan og Ulf kører til Hässleholm, hvor de henter Pohla. Med alle tre i bilen fortsætter snakken om mistænkelige politibiler, og Jan håber, at alle politifolk er på vej til Vaggeryd. Pohla, der er trioens tekniker, fortæller, at han har lavet et hylster til AK’eren. Han afslører også, at det er det samme våben, som han og Jan benyttede på Nissastigen. Det er en yderlig bekræftelse på, at det var Jan og Pohla, der skød mod politiet i Hyltebruk i august 2010.
Jan siger, ”jamen, du så jo selv, hvordan jeg holdt den rettet”. Samtalen i bilen afslører meget mere. Trioen har brug for et magasin til AK 4’ren, og Pohla har købt ”dræbere” til bilers fjernkontroller. Han fortæller, hvor let det er at få låst en vagtmand med værditasker ude af hans bil. Man skal bare sno taskerne!

Forvirring om våbendepoterne i Lönsboda – er de ved at være senile?
Trioen kører til Lönsboda for at finde deres våbendepoter. Jan synes, at de skal lade det hele ligge, bortset fra ammunitionen, som de skal tage med, fordi det skal holdes tørt. De taler om at stjæle en bil den sidste nat i Olofström eller undervejs. Pohla siger, ”vi skal bare fare ud i skoven og tage huen på”.
Ude i skoven vandrer de rundt og ved ikke, hvilke våben, de havde gemt og især ikke, hvor de har gemt dem. Forvirringen er total. Jan har en svag erindring om, hvor han har lagt AK 4’ren. Han overvejer, om han lagde den der, hvor de hentede pengene. De har meget AK 4 ammunition, men mindre med ”kalleammunition” (ammunition til Kalasjnikov). Pohla bliver ved med at tale om, at de nu har nye metoder til at lave huller i bankerne, de skal bare skyde hul og stoppe et rør ind med sprængstof.

Rekognoscering i Olofström, Lundhs Ur & Guld samt Lidl
Efter skovturen kører de til Olofström for at rekognoscere inden nye røverier. De taler om Handelsbanken og deres ”sidste projekt”. Det får politiet til at tænke på, at det seneste mål i Olofström var Nordea i 2010. Pohla forsøger at være rolig, da han fortæller, at grønthandleren er flyttet fra byen. Ved røveriet mod Nordea var der en torvehandler, der blev truet af en røver med en AK 4. Han mærkede en laserstråle i panden.
Jan synes, de skal lave et ”guldkup”, Lundhs Ur & Guld, for der er ”intet politi eller noget”. De kunne få guld for millioner. Pohla stiger ud for at se lidt nærmere på guldsmedeforretningen. Han ser ind af vinduet og vender tilbage til de to andre, der sidder i bilen. De taler om at bruge nitro, man skal åbne pengeskabet, og man skal bruge gummihandsker.
De taler om et lager, hvor de har været før, og hvor dørene var låst med Assa lås.
Politiet har mistanke om, at det var ”Pensionistbanden”, der sprængte sig ind i Lidl i juli 2010. Dengang sprængte man en bagdør. En udbrændt flugtbil, stjålet i Hässleholm, blev senere fundet i Urshult. Det var dog et mislykket røveriforsøg.
Trioen fortsætter med at tale om flugtruten ud af Olofström, ”den samme som sidste gang”, og de nævner Urshult. Jan siger, ”kørte over broen”.
Konklusionen på mændenes samtale under køreturen er, at Ulf var med ved røveriet mod Nordea men ikke ved Lidl-sprængningen.

Hektiske dage – ”aktionen” i Danmark nærmer sig
Den 18. november er en hektisk dag for trioen, der foretager meget rekognoscering og planlægning inden et kommende røveri. De taler om, at røveriet i Danmark skal foregå den 3. december, og inden da skal de stjæle eller købe to biler. Flugtrute og våben er parat. De vil eventuelt bede en ven i Stockholm om at stjæle to biler, men så risikerer man, at vennen vil deltage i røveriet i Danmark.
De overvejer at stjæle to Saab 9000 og køre dem over Øresundsbroen. De kan tage hue eller gummimaske på, så Øresundsbroens overvågningskameraer ikke kan opfange dem.
Diskussionen om Lundhs Ur & Guld og Lidl i Olofström er stadig aktuel.
De kommer til Broby, og Pohla siger: ”Her har vi gamle Broby”. Det var i Broby, at der blev begået et røveri mod Sparbanken i 2010. Jan siger: ”Torsdag i dag”, og Pohla svarer: ”Aktionsdagen”. Netop Broby bliver også nævnt i en samtale den 2. december. Pohla og Jan taler om, at det er dem, der slider mest og tager de største risici. De snakker videre, og Jan taler om, hvad der kunne være sket i nogle vejspærringer, da Ulf lå på bagsædet.
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